
وصله ناجورِ چادرخوابی 
بر چهره عروس شهرهای ایران

رامســر با وجود شهرتی که در گردشگرپذیری دارد، طی سال های اخیر به 
دلایل مختلف شاهد افزایش چادرخوابی و گردشگری انبوه شده است.

رامســر به دلیل آنکه تلفیقی از طبیعت و تاریخ اســت یا اینکه خاستگاهِ 
نخستین کنوانسیون محیطِ زیستی در حفاظت از تالاب های جهان به شماره 
می رود به عروس شــهرهای شمالی شهرت دارد و از نام و آوازهای بین المللی 
برخوردار است. اگر به این فهرست آب گرم های معدنی بکر و درمانی، موزه های 
پرتعداد و پربازدید و جاذبه های گردشــگری جدید نظیر تله کابین رامسر هم 
اضافه کنیم متوجه پیشــینه بلندِ گردشگری این شهر خواهید شد.این میزان 
شگفتی درحالی است که زیرساخت های اقامتی رامسر متناسب با حجم رو به 
رشدِ ورودِ مسافر و اقشــارِ درامدی مختلف رشد نکرده است. به همین دلیل 
مسافرپذیری در این شهرستان به تبعیت از سایر شهرهای استان تغییرِ رویه 
داده و می توان گفت چادرخوابی در این شــهر از اقامت در خانه مســافرها و 

واحدهایی پذیرایی رسمی سبقت گرفته است.
مشــاهده های میدانی در سطحِ شهر نشان می دهد که محوطه باغِ تاریخی 
۳۳ هکتاری که عنصر کلیدی پرونده ثبت جهانی رامســر به شمار می رود و 
بافت حساس و شکننده ای دارد، محلِ برپایی چادر و حضورِ پرتعدادِ خودوری 
مسافران شده است. حتی اخیرا کمبودِ فضای چادر خوابی سبب شده محوطه 
سبزِ شهرک خصوصی چهارصددستگاهِ رامسر یا یکی از ارامستان های شهر هم 
به محل استقرار چادرهایی رنگارنگِ مسافران و گردشگران تبدیل شود.چهره 
شــهر گویای آن اســت که تعداد چادرها نسبت به تعطیلات گذشته افزایش 
چشمگیری را تجربه کرده است، بطوریکه شهروندان رامسری با انتشار تصاویر 
چادرخوابی در فضای مجازی مرتبط با این شهر به این وضعیت واکنش نشان 

دادند و نارضایتی خود را با تعابیر گوناگون ابراز کردند. 
در این بین علاوه بر چادرهایی که در جای جای شــهر برپا شــده، آویزان 
کردن لباس های مســافران روی نرده های بتنی بــاغ ۳۳ هکتاری همچنین 
پهن کردن بســاط منقل و چــای و لم دادن مســافران در پیاده روها نه تنها 
چهره شهر را نازیبا کرده بلکه احتمال خطر برای کودکان و خانواده ها و حتی 
شهروندان را هم افزایش داده اســت.البته بررسی های میدانی نشان می دهد 
که مســافران باوجود مشاهده علائمِ »چادر ممنوع« که از سوی شهرداری در 
نقاط گردشگری نصب شده، اقدام به برپایی چادر می کنند. وضعیتی که خود 
جای بحث و بررســی دارد که چرا چنین علائمی بازدارندگی کافی را ندارد یا 
راهکارهای جلوگیری از این رفتار چیســت؟ البته تکمیل ظرفیت کمپِ های 
ســاحلی شهرداری رامســر نیز از عوامل سرریزِ مســافر به نقاط گردشگری 

محسوب می شود.
در همین پیوند شــهردار رامسر پیرامون چادرخوابی و روندِ رو به رشدِ آن 
در عروس  شــهرهای ایران می گوید: رامسر ظرفیت مشخص و از پیش تعیین 
شــده ای برای پذیرش مســافر دارد. به همین دلیل هجوم انبوهِ مســافران و 
گردشگران به این شهرستان بیش از آنکه منفعتی در پی داشته باشد، آسیب 
به طبیعت، گردشگری و زیرساخت های این شهر را در پی دارد.علی امینی شاد 
با توضیح اینکه در ایامِ تعطیلات شــاهدِ حضورِ اقشــارِ درآمدی مختلفی در 
رامســر سفر هستیم، خاطرنشــان می کند: به طور کلی تمامی پلاژها اعم از 
ساحل توســکا، لیدو، پارک آبی، خلیج، صدف و ساحل طلایی رامسر فضای 
کمپین این شهرستان هستند و به برپایی چادر اختصاص دارند، با این وجود 
تکمیل ظرفیت کمپ های ســاحلی سبب می شود که مسافران به دیگر نقاط 
شــهر مراجعه کنند و صحنه های ناخوشایندی از چادرخوابی را رقم بزنند که 

مورد انتقاد مردم هم قرار گرفته است.
وی تصریــح می کند: البته پیش از تعطیــلات برنامه ریزی به گونه ای بود 
که اجازه برپایی چادر در نقاط خارج از کمپ داده نشــود؛ با این وجود قدری 
انعطاف به خرج دادیم تا تعطیلات سپری شود و بر وجهِ میزبانی رامسر خللی 
وارد نشــود. البته برخی نقاط شهرستان نظیر بلوارِ معلم خط قرمز ما بود که 
اجازه برپایی چادر داده نشــد. با این وصــف درگیری هایی هم بین نیروهای 
خدمات شــهری و مســافران رخ داد که همین درگیری ها سبب شد انعطاف 
به خرج دهیم تا تعطیلات بدون چالش هایی از این دســت ســپری شود.او با 
بیان اینکه وزارت و مسکن راه و شهرسازی می بایست مقاصد گردشگری نظیر 
رامســر را در برنامه ریزی های شهری متفاوت ببنید می گوید: از سوی دیگر ما 

برای اداره این گونه شهرها به طرحِ جامع گردشگری نیاز داریم. 
تدوین طرحِ جامع گردگشــری باید در دستورِ کار وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قرار گیرد چراکه هر شهری رفیت ها متفاوتی دارد 
و نمی نوان یک طرح کلی که برای همه شــهرها ارایه می شــوددر رامسر هم 
پیاده شود. امینی شاد با بیان اینکه سرمایه گذاری ایجاد کمپ های گردشگری 
سواحل در دستورِ کار شهرداری قرار دارد تصریح می کند: به دنبال آن هستیم 
که سرمایه گذاری در این بخش تقویت شود تا از این طریق چالش های ناشی از 
کمبودِ فضای کمپینگ به حداقل کاهش یابد. ضمن اینکه نیاز است فضاهای 
اردوگاهی رامســر نیز در چنین شــرایط در مدارِ خدمات دهی قرار گیرند تا 

آسیب های اجتماعی و زیرساختی این روند تعدیل شود.
در این بین کارشناســان معتقدند که رامســر ظرفیت های متعددی برای 
ایجادِ نقاطِ کمپینگ دارد. مانندِ بســیاری از شهرهای ایران و دیگر نقاطِ دنیا 
مســافران ورودی به یک شــهر می توانند به مکان های از پیش تعیین شده با 
امکانات کمپینگ هدایت شــوند و از این طریق چهره شهر و نقاط گردشگری 
از آســیب هایی چادرخوابی در امان باشــد.در همین ارتباط یک کارشــناس 
گردگشــری  می گوید: رامســر درحالی گردشگرپذیرترین شــهر مازندران 
محسوب می شود که با وجود داشتن ۲۵ هتل، از زیرساخت های ارزان قیمتی 
نظیر هتل آپارتمان، زائرسرا و متل، کمپینگ و مراکز تفرحی بی بهره است. در 
مقابل پلاژهای بی ضابطه و بی کیفیتی در این شــهر فعالیت دارند که تاثیری 

در ساماندهی مسافر ندارند. 
مدیر ســابق میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری رامســر نیز 
چادرخوابی های گسترده در مراکز حساس شهر نظیر بلوار تاریخی معلم و باغ 
۳۳ هکتاری را ناشی از شرایط تورمی، گردشگری غیر هدفمند، نبود واحدهای 
اقامتی ارزان قیمــت توصیف می کند و می افزاید: ایــن وضعیت به بافت های 
تاریخی شهر آسیب می زند، اگر گردشگری هدفمند باشد و زیرساخت ها تامین 
شــود با چادرخوابی، پیاده روخوابی و برخی رفتارها که با فرهنگ بومی مردم 

همخوانی ندارد مواجه نخواهیم بود.
نادر سحرخیز با توضیح اینکه برخی مسافران علاقه مند به طبیعت گردی و 
چادرزدن در طبیعت هســتند، اظهار : این شهر به فضایی برای کمپینگ نیاز 
دارد. نمونه مشــخص این کمپ ها اردوگاه های دولتی نظیر میرزاکوچک خان، 
کمپ های تیم ملی و هستند این اردوگاه ها نمونه خوبی برای ساماندهی مسافر 
محســوب می شــوند اما چون در اختیار بخش های دولتی قرار دارند تاثیر در 
بخش گردشگری شهرستان ندارند و شاهد چادرخوابی های گسترده در سطح 

شهر هستیم.
به گزارش ایرنا، به گفته سحرخیز وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری به دنبال آن است که طبق مصوبه دولت از ظرفیت این بخش برای 
ساماندهی مسافر استفاده کند افزود: این بخش با کمترین هزینه به کارکنان 
نهادهای دولتی خدمات اقامتی ارایه می کند درحالیکه برای خودشان و شهر 
درآمدی به همراه ندارد. وی افزود: رامســر درحالی گردشــگرپذیرترین شهر 
مازندران محســوب می شود که با وجود داشــتن ۲۵ هتل، از زیرساخت های 
ارزان قیمتی نظیر هتل آپارتمان، زائرســرا و متــل، کمپینگ و مراکز تفرحی 
بی بهره اســت. در مقابل پلاژهای بی ضابطه و بی کیفیتی در این شهر فعالیت 
دارند که تاثیری در ســاماندهی مســافر ندارند. ســحرخیز چادرخوابی های 
گســترده در مراکز حساس شــهر نظیر بلوار تاریخی معلم و باغ ۳۳ هکتاری 
را ناشــی از شرایط تورمی، گردشــگری غیر هدفمند، نبود واحدهای اقامتی 
ارزان قیمت توصیف می کند و افزود: این وضعیت به بافت های تاریخی شــهر 
آســیب می زند، اگر گردشگری هدفمند باشد و زیرســاخت ها تامین شود با 
چادرخوابی، پیاده روخوابی و برخی رفتارها که با فرهنگ بومی مردم همخوانی 
ندارد مواجه نخواهیم بود. وی با توضیح اینکه برخی مســافران علاقه مند به 
طبیعت گــردی و چادرزدن در طبیعت هســتند، افزود: این شــهر به فضایی 
برای کمپینگ نیاز دارد. نمونه مشخص این کمپ ها اردوگاه های دولتی نظیر 
میرزاکوچک خان، کمپ های تیم ملی و هســتند این اردوگاه ها نمونه خوبی 
برای ساماندهی مسافر محسوب می شوند اما چون در اختیار بخش های دولتی 
قرار دارند تاثیر در بخش گردشگری شهرستان ندارند و شاهد چادرخوابی های 

گسترده در سطح شهر هستیم.
به گفته ســحرخیز وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری به 
دنبال آن اســت که طبق مصوبه دولت از ظرفیت این بخش برای ساماندهی 
مســافر استفاده کند، افزود: این بخش با کمترین هزینه به کارکنان نهادهای 
دولتی خدمات اقامتی ارایه می کند درحالیکه برای خودشان و شهر درآمدی 

به همراه ندارد.

مازندران

ركورد تولید روزانه مجتمع فولاد سبا 
با تولید 5 هزار و 48 تن آهن اسفنجی 

شكسته شد
گروه شهرستانها – زهرا مسیبی زاده: بهمن خلیلی، 
مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا ضمن بیان رکورد شکنی 
تولید روزانه با تولید ۵ هزار و 48 تن آهن اســفنجی اعلام 
کــرد: اعتقاد و بــاور همکاران پرتلاش بــه تولیدِ بیش از 
ظرفیت کارخانه و بهینه ســازی در میکس گندله، کنترل 
فراینــد تولید با توجه به مــوارد ایمنی و تلاش واحدهای 
تولیدی و پشتیبانی کننده از عوامل کسب این افتخار است.
بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا، از ثبت 
رکــورد تولید روزانه دیگر در این مجتمع خبر داد و گفت: 
همکاران بادرایت و ســخت کوش واحد آهن سازی مجتمع 
فولاد ســبای فولاد مبارکه در تاریخ 7 شهریورماه 140۳ 
موفق شدند با تولید ۵ هزار و 48 تن آهن اسفنجی، رکورد 
روزانه جدیدی را در ســال جهش تولید به ثبت برسانند. 
وی ضمن تبریک این رکوردشکنی، رکورد قبلی روزانه این 
واحد را مربوط به ۲1 فروردین ماه سال جاری و به میزان 4 
هــزار و 99۳ تن اعلام و اضافه کرد: اعتقاد و باور همکاران 
پرتلاش به تولیدِ بیش از ظرفیت کارخانه و بهینه سازی در 
میکس گندله، کنترل فرایند تولید با توجه به موارد ایمنی و 
تلاش واحدهای تولیدی و پشتیبانی کننده از عوامل کسب 

این افتخار است.
رئیس واحد آهن ســازی سبا نیز در همین زمینه اظهار 
کرد: این میزان تولید بیشترین رکورد تولید روزانه از زمان 
راه انــدازی در واحد احیا مســتقیم سباســت. این رکورد 
ثمره تلاش تیم های تولید، تعمیرات، دفاتر فنی، انباشــت 
و برداشــت و افزایش بهره وری تجهیزات و اعتقاد به تولید 
بیش از ظرفیت طراحی است. به گفته فرهاد رجبی، ارزش 
و اهمیــت این رکورد، میزان تولید روزانه آهن اســفنجی 
به همراه حفظ کیفیت در محدوده مجاز آن اســت.آرش 
نوروزی، کارشــناس تولید آهن ســازی ســبا نیز در این 
خصوص چنین گفت: ثبت این رکورد روزانه در واحد احیا 
مستقیم سبا بســیار غرورآفرین و باعث افتخار است، زیرا 
تولید محصول آهن اســفنجی بالاتر از ظرفیت طراحی و 

حفظ محدوده کیفی را رقم زده است.
به گزارش خبرنگار فولاد، علی رحیمی، کارشناس دفتر 
فنی تولید نیز با بیان رکوردشــکنی فولاد سبا گفت : یکی 
از مهم ترین عوامل تحقق این رکورد روزانه، آنالیز فرایند و 
رفع موانع در راســتای بهینه سازی میکس گندله و ارسال 
آن به واحد احیامستقیم از لحاظ فیزیکی و شیمیایی است.

مهدی نوروزی، کارشناس برق و اتوماسیون آهن سازی سبا 
هم تصریح کرد: ثبت این رکورد روزانه حاصل بازرسی های 
مدون و برنامه ریزی در راستای افزایش کیفی تعمیرات به 
جهت آماده به کاری تجهیزات بوده و با اعتماد به تجهیزات 
بومی سازی محقق شــده است. محمدتقی صرامی، اپراتور 
اتاق کنترل هم خاطرنشان کرد: تولید با حداکثر ظرفیت، 
در فرایندی ایمن، اولویت  تیم های تولید در راســتای این 

رکورد روزانه بوده است.

كوهسرخ محروم 
و مسئولانی كه تقاضای انتقالی دارند

امام جمعه کوهسرخ با اشاره به کمبود امکانات در این 
شهرســتان گفت: مشــکلات و کمبودها موجب شده که 
امســال 180 نفر تقاضای انتقال از این شهرستان و رفتن 

به کاشمر را داشته  باشند.
حجت الاسلام محمود رضایی با اشاره به اینکه مسئولان 
بایــد ضمن خدمت به مــردم کاســتی ها، نارضایتی ها و 
ظرفیت ها را بررسی کنند، افزود: مؤلفه عدالت و اقتصاد به 
خصوص برای مناطق محروم باید مد نظر دولت چهاردهم 
قرار گیرد.وی با بیان اینکه دســتگاه های اجرایی و مدیران 
شهرســتان هر موضوعی را مصوب می کنند باید اقشــار 
ضعیف را ببینند نه اینکه منطقه ای آباد شــود و روستای 
دیگری در محرومیت باقی بماند و تصریح کرد: بی عدالتی 

نباید در آموزش باشد.
به گزارش ایســنا، امام جمعه کوهسرخ با اظهار تأسف 
از اینکه 180 نفر تقاضای انتقال به کاشمر را داشته اند که 
با ۳0 نفرشــان موافقت شده است، اظهار کرد: قرار نیست 
همه بگذارند و از این شهر بروند.وی با اشاره به اینکه عدالت 
آموزشی و عدالت نسبت به خدمات باید مد نظر قرار گیرد، 
بیان کرد: اقشار محروم باید خدمات بگیرند نه اینکه چون 
روستایی از مرکز شهرستان دور است در فقر و فلاکت باقی 
بماند. رضایی افزود: اگر عده ای که کاری انجام نمی دهند در 
بدنه دولت نفوذ کنند و مدام بخواهند مردم را ناامید کنند 
بسیار خطرناک اســت.وی در ادامه تاکید کرد: مسئولان 
باید گزارش اقدامات انجام شده را به گوش مردم برسانند.

امام جمعه کوهسرخ با بیان اینکه اگر انتقادی می شود باید 
منصفانه باشد و نباید تلاش های انجام شده را نادیده گرفت، 
بیان کرد: مردم صاحبان انقلاب هســتند و باید از بهترین 
خدمات بهره مند شوند.به گزارش ایسنا، کوهسرخ با ۲۲00 
کیلومتر مساحت با ۶ شهرستان نیشابور، کاشمر، خلیل آباد، 

بردسکن، تربت حیدریه، سبزوار هم مرز است.

كردستان، مقصدی برای
 گردشگران سلامت در غرب كشور

با توسعه زیرساخت های درمانی، استان کردستان امروز 
به یکی از مقاصد جذاب گردشگری سلامت در غرب کشور 

تبدیل شده است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کردستان، با اشاره 
به وجود بیش از ۲0 بیمارســتان مجهز و کادر پزشــکی 
متخصص دانشگاهی و غیر دانشــگاهی، از ظرفیت بالای 
استان کردســتان برای پذیرش بیماران خارجی خبر داد.

دکتر اســعد فتحی پور با بیان اینکه، بیمارســتان توحید 
ســنندج به عنوان یکی از قطب هــای درمان بیماری های 
قلبــی و عروقی در منطقه، با ارائه خدمات تخصصی مانند 
آنژیوگرافی، آنژیوپلاســتی و جراحی قلب، توانسته است 
بیماران بســیاری را از سراسر کشــور و حتی کشور های 
همســایه به خود جذب کند،گفت: مراکــز درمانی دیگر 
اســتان نیز با ارائه خدمات متنوعی در زمینه های مختلف 
پزشکی، از جمله پیوند اعضا و درمان سرطان، به این رشد 

کمک شایانی کرده اند.
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، وی ادامه داد: 
بیمارستان کوثر ســنندج نیز به عنوان یکی از بزرگترین 
بیمارســتان های غرب کشــور، با ظرفیــت ۵40 تخت و 
امکانات پیشــرفته ای مانند پت اســکن و لاپاراســکوپی، 
 خدمات گسترده ای را در زمینه های مختلف پزشکی ارائه 
می دهد.فتحی پــور اظهار کرد: بیمارســتان بعثت نیز با 
فعالیت بخش پیوند مغز اســتخوان و خدمات پیشــرفته 
درمــان ناباروری، به عنوان یکی از مراکز پیشــرو در ارائه 
خدمات سلامت به هم استانی ها و نیز گردشگری سلامت 

شناخته می شود.

اصفهان

خراسان رضوی

کردستان
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رویش گلسنگ ها بر میراث تاریخی 
و  کتیبه ها  سالهاســت  تخت جمشید 

نقوش این بنا را تهدید می کند.
ایــن روزها خبرهایــی مبنی بر تخریب 
تدریجــی میراث جهانی تخت جمشــید به 
گوش می رسد و طبق آنچه باستان شناسان 
و متخصصــان می گویند ایــن اثر تاریخی 
ارزشمند در شرایط کنونی با عوامل تخریبی 
متعددی از جمله گل ســنگ و فرونشست 

مواجه شده است.
با انتشــار گسترده این اخبار و نگرانی از 
مرگ آرام تخت جمشــید بر اثر این عوامل 
تخریب گــر، متولیان و مدیــران در عرصه 
میراث فرهنگی به تکاپــو افتادند تا تدابیر 
اساســی برای حل این مشــکلات را اتخاذ 
کنند اما گویا این دغدغه هــا پایانی ندارد.
سالهاست که کنشــگران میراث فرهنگی، 
آلاینده های حاصل از شرکت پتروشیمی در 
پیرامون مجموعه تاریخی و جهانی پارســه 
را تهدیدی جدی برای میراث هخامنشیان 
می دانند و هشــدارهای بســیاری در این 

زمینه داده اند.
شــامگاه 1۵ شهریورماه ســال 140۳ 
همایشی تحت عنوان »نقش جامعه محلی 
در توســعه پایدار میراث تخت جمشــید« 
با حضــور گروه های مردمی و شــماری از 
مسئولان شهرســتان مرودشت برگزار شد؛ 
همایشی که در آن مسائل مهمی در خصوص 
تأثیرات مخرب فعالیت های پتروشــیمی بر 
این اثر تاریخی باارزش مطرح شــد.در این 
همایش که مدیرکل میراث فرهنگی فارس 
ایجاد پدیده گلســنگ در تخت جمشید را 
به فعالیت های پتروشــیمی در نزدیکی این 
بنای باشــکوه تاریخی نسبت داد اعلام شد 
که توقف فعالیت های پتروشــیمی باید به 

عنوان یک مطالبه مردمی دنبال شود.
باستان شناسان و مســئولان شهرستان 
مرودشت در این همایش بر این باور بودند 
که آلاینده های شیمیایی و تصاعد گازهای 
آمونیاکی و ترکیبــات نیتروژنی حاصل از 
مجتمع پتروشــیمی واقع شده در منطقه 
تأثیرات مســتقیمی بر ســنگ نگاره های 
مجموعه ارزشمند و جهانی پارسه گذاشته 
و ایــن آلاینده هــا رشــد گل ســنگ ها را 
شتاب بیشــتری بخشیده که اگر ادامه یابد 
آســیب های برگشــت ناپذیری را به دنبال 
دارد. امــا دغدغــه تخریب تخت جمشــید 

بر اثــر فعالیت پتروشــیمی  دغدغه تازه ای 
نیســت که تنهــا در ایــن همایش مطرح 
شده باشد؛ سالهاست که کنشگران میراث 
فرهنگی، آلاینده های حاصل از یک شرکت 
پتروشیمی در پیرامون مجموعه تاریخی و 
جهانی پارسه را تهدیدی جدی برای میراث 
هخامنشیان می دانند و هشدارهای بسیاری 

در این زمینه داده اند.
در حقیقت در ســال های گذشــته نیز 
انگیزه های  از مهم ترین  کارشناســان یکی 
رخنه گل سنگ ها بر سنگ نگاره های ۲۵00 
ساله مجموعه جهانی پارسه را آلاینده های 
شــیمیایی وابسته به شــرکت پتروشیمی 
همجوار این اثر تاریخــی قلمداد کرده اند؛ 
آلاینده هایــی کــه به آرامی روی پوســته 
ســنگ ها نشسته و با گذشت زمان، موجب 

نابودی آن ها می شود.
پژوهشــگران از رخنــه ایــن عوامــل 
عنوان مرگ  به  )گل ســنگ ها(  بیولوژیکی 
خاموش یگانه تریــن و بی همتاترین یادمان 
ملــی و جهانی ایران نام می برند.با این حال 
این پتروشیمی که در دامنه کوهی در مسیر 
این کلانشــهر به سمت مرودشت قرار دارد 
و وجود ارتفاعات در یک ســمت آن باعث 
شــده آلایندگی های ناشی از این مجموعه 
به ســمت مجموعه جهانی تخت جمشید 

روانه شود همچنان در جای خود ایستاده و 
زیر بار طرح های مطالعاتی و آسیب شناسی 

پایگاه  میراث فرهنگی نمی رود.
به گزارش ایرنا، البته شرکت پتروشیمی 
یاد شــده نه قصد جابه جایــی دارد و نه با 
وجود هشــدارهای بسیار در خصوص اثرات 
نامطلوب فعالیت هایش بر تخت جمشــید 
تلاشــی برای حــل این دغدغــه می کند.
فعالیت های پتروشــیمی بــا توجه به نقش 
مخرب آن بر میراث جهانی تخت جمشــید 
در حالی ادامه دارد که تیرماه ســال جاری 
برپایی کنســرت چند روزه علیرضا قربانی 
در این میراث کهن بســیار سرو صدا کرد و 
حاشیه ساز شد به گونه ای که برخی کاربران 
شــبکه های اجتماعی و دوستداران میراث 
فرهنگی نگرانی  و دغدغه خود را در خصوص 
احتمال وارد شــدن آسیب به این بنا مطرح 
کردند و حتی کارزاری در فضای مجازی با 
هدف درخواست لغو کنسرت تخت جمشید 
علیرضا قربانی برای جلوگیری از تخریب این 

بنای تاریخی شکل دادند.
حالا این پرســش مطرح اســت که اگر 
کنســرتی چنــد روزه می توانــد موجبات 
آســیب به این مکان تاریخی ارزشــمند را 
فراهم کند، سال ها فعالیت مستمر و بدون 
توقف یک مجتمع پتروشیمی چه تأثیرات 

جبران ناپذیری برای تخت جمشید به همراه 
خواهد داشت؟ وقتی برگزاری چند روزه یک 
کنسرت به دغدغه بزرگ دوستداران میراث 
فرهنگی تبدیل می شود چرا آلایندگی های 
بی پایان پتروشــیمی مورد بحث و بررسی 

جدی و نتیجه بخش قرار نمی گیرد؟
اگر چه صنعتی شــدن استان فارس در 
ســال های اخیر به عنوان یکی از مهمترین 
رویکردهــای مســئولان اســتان فــارس 
دنبال می شــود و ادامه یافتن فعالیت های 
شرکتی مانند پتروشیمی هم از نظر برخی 
متولیان اقتصادی ضرورت دارد اما اهمیت 
فعالیت هــای این واحــد صنعتی و تکاپوی 
مسئولان برای صنعتی شدن استان فارس 
نباید موجب فراموشــی ایــن دغدغه مهم 
شــود که آلاینده های شــیمیایی رها شده 
در هوا از سوی این شــرکت پتروشیمی و 
رطوبت حاصل از باران های اسیدی، بدترین 
و زیان آورترین آســیب به سنگ نگاره های 
پارسه اســت و این تأثیرات مخرب میراث 
تاریخی تخت جمشــید که نه تنها در ایران 
بلکه در جهان دوســتداران بسیاری دارد را 
تهدید می کند؛ لــذا باید تمهیدات لازم هر 
چه ســریعتر اتخاذ و بر اســاس مطالعات 
علمی برای حل این دغدغه چاره اندیشــی 

شود.

نبود ســردخانه و همچنین صنایع 
تبدیلــی، باعث شــده تا دســترنج 
بسیار کم  با قیمت  لرستانی  باغدارانی 
از سوی دلال ها به سایر استان ها صادر 

شود.
درحالی که لرســتان یکــی از قطب های 
باغداری کشــور محســوب می شــود؛ ولی 
سهم این بخش اســتان در حوزه صادرات 
بســیار پایین اســت و بایــد در این زمینه 
چاره اندیشی شود.این امر نشان می دهد که 
استان لرستان با داشتن ظرفیت های بسیار 
بالا در حوزه باغداری و همچنین مرغوبیت و 
کیفیت بالای محصولات تولیدی باغی، هنوز 
در حوزه باغبانی و باغداری به آنچه مطلوب 

است، دست نیافته است.
وجود ظرفیت های بدون اســتفاده بسیار 

در بخــش باغداری موضوعی اســت که با 
وجــود اقدامــات و برنامه های ارائه شــده، 
هنوز اقدام عملی مؤثری برای اســتفاده از 
این توانمندهای اجرایی نشــده است. توجه 
به این ظرفیت ها می تواند زمینه ساز تأمین 
نیاز کشور و اســتان به بسیاری از کالاهای 
اساســی، ایجاد ارزش افزوده بیشتر و رونق 
صادرات باشــد، تحقــق این امــر نیازمند 
شکل گیری برخی زیر ساخت ها در تولید و 
فراوری محصولات باغی و تحول اساسی در 

بخش صنایع غذایی است.
ایجاد صنایع تبدیلــی و تکمیلی بخش 
باغــداری و کشــاورزی از جمله محورهای 
اساســی برای رونق این بخش است؛ اما در 
سال های گذشته توجه چندانی به راه اندازی 
طرح های نیمه تمام یا ایجاد واحدهای جدید 

در کنار مراکز تولید صورت نگرفته است.
به گزارش مهــر، محمدحســن کیانی 
فر مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی 
استان لرســتان، اظهار داشت: 10 درصد از 
محصولات باغی لرســتان در استان مصرف 
می شوند و مابقی به سایر استان ها و خارج از 

کشور صادر می شوند.
وی عنوان کرد: 90 درصد از محصولات 
اســت.مدیر  صادراتی  لرســتان  گلخانه ای 
باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
لرستان در ادامه ســخنان خود با اشاره به 
اینکه سطح ســردخانه های استان متناسب 
با میزان تولید نیســت، عنوان کرد: این امر 
یک چالش به حســاب می آید، به دلیل نبود 
ســردخانه باغدار مجبور می شود که میوه و 
محصولات باغی را به قیمت ارزان به فروش 

برساند تا به استان های دیگر و سردخانه های 
استان های دیگر برای نگهداری ارسال شود.
کیانی فر، بیان داشــت: در این راستا سود 

زیادی نصیب باغدار نمی شود.
وی با بیــان اینکه همچنیــن در بحث 
صنایــع تبدیلی اســتان با چالــش مواجه 
است، افزود: به طور مثال پنج تا شش هزار 
تن انار درجه ســه داریم، بخشــی از آن در 
داخل استان به صورت سنتی تبدیل به رب 
یا آب انار می شــود، در این راســتا به دلیل 
نبود صنایع تبدیلی در استان، علاوه بر انار، 
میوه های دیگری مانند ســیب، زردآلو، هلو، 
شلیل و… با قیمت بسیار نازل و کم به سایر 
استان ها صادر می شــود و یا اگر در صنایع 
خانگــی تبدیل می شــود، از کیفیت و بازار 

پسندی لازم برخوردار نیستند.

کولبر اصطلاحی است که توسط مردم 
محلی مناطق کردنشین، به افرادی گفته 
می شــود که برای کسب درآمد زندگی 
خود، به حمل کالا بیــن دو طرف خط 
مرزی مبــادرت می ورزنــد. کولبران 
بیشتر در استان های آذربایجان غربی، 
کردستان و کرمانشــاه مشغول به کار 

هستند. 
کولبران به خاطر بیکاری و از روی ناچاری 
و در قبال دستمزد ناچیز اقدام به عبور از مرز و 
حمل و ورود کالای وارداتی می کنند. کولبران 
به دلیل نبود کار مناسب که درآمد آن برابر 
کولبری باشد به این کار روی آورده اند. در این 
میان مقایســه شاخص های توسعه اقتصادی 
اســتان های مرزی با دیگر مناطق کشور، به 
دلیل فراهم نبودن زیرساخت ها و عدم توسعه 
صنعتــی این مناطق باعث روی آوردن مردم 
به این شغل پر مخاطره شده  است. به عبارت 
بهتر یکی از عوامل اصلی گسترش این عمل 
خطرناک، نبودن فرصت های شغلی، همچنین 
نبود کار سیستم سرمایه گذاری در شهرهای 
مرزی  باعث ســیل عظیم هجوم کارگران به 
سوی کولبری شده  است. نکته سیاه کولبری 
این است که این روزها تنها کارگران کم سواد 
به این کار در مناطق مرز نشین روی نیاورده 
اند بلکه جوانــان تحصیل کرده که اهل این 
مناطق هستند به دلیل نبود کار، برای کسب 
معاش و درآمد برای زندگی خود و خانواده به 

کولبری روی آورده اند.
روزگار، جوانــی ۲۳ و یکــی از کولبران 
سردشت آذربایجان غربی  است. او از بیکاری 
در منطقه می گوید. از کمردرد و پا درد ناشی 
از کولبری؛ و در انتها آرزو می کند مسئولانی 
که قبل از به قدرت رســیدن از غیرت کُردها 
تعریف می کنند، بعد از شــروع کار هم آن ها 
را فراموش نکنند. ژیوار ۳۵ ســاله اســت و 
در دانشــگاه فیزیک خوانده است و به دلیل 

نداشتن شغل مناسب کولبری می کند.
ژیوار از وعده وعیدهای کارت های کولبری 
و ساخت بازارچه های مرزی که محقق نشده 
گلایه کرد و گفت: قــرار بود که به ما کارت 
کولبری داده شــود تا از ورود اقلام حساس 
مثل اسلحه و دارو و امثالهم جلوگیری شود. 
به تعــدادی کولبر از کارت های مذکور دادند 
اما پس از آن دیگر خبری نشــد. دیگر کسی 
نپرســید که آیا این کارت ها به همه کولبران 
داده شده یا خیر؟وی ادامه داد: وقتی کولبری 
جان خود را از دســت می دهد مســئولین 
یادشــان می افتد کــه باید فکــری به حال 
کولبران کنند. ایــن وضعیت فقط چند روز 
ادامه دارد و ســپس به باد فراموشی سپرده 

می شود.
ژیوار گفت: بعد از گرفتن  فوق لیسانس در 
یک دانشگاه دولتی نتوانستم کاری پیدا کنم 
و برای امرار معاش ناچار به کولبری شــدم.

از ژیوار درباره میزان درآمد ماهیانه کولبران 

پرســیدم که پاســخ داد: در بهترین حالت 
کولبرها ماهی 10 بــار را می توانند جابه جا 
کنند. اگر از هر رفت و آمد ۵00 هزار تومان 
پول درآمد داشته باشند، می شود ماهی پنج 
میلیون تومان. البته بعضی که پول لازم ترند 
بار بیشتری را حمل می کنند. ۵0 کیلو، 70 
و حتــی 100 کیلو. کولبران به ازای هر کیلو 
باری کــه حمل می کنند ۵0 هــزار تومان 

دستمزد دریافت می کنند.
حجت الاسلام سید سلمان ذاکر نماینده 
ارومیــه در مجلــس در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا, بیان کرد: قانون کولبری توسط مجلس 
تصویب و به تایید شــورای نگهبان رسید و 
قابل اجرا است.وی افزود: کولبری به صورت 
قانونی و منطقی حمایت می شود به شرطی 
که زمینه قاچاق برای افراد فراهم نشود بلکه 
مرزنشــینان به اندازه ای کــه بتوانند زندگی 
خود را تامین کنند، می توانند از این موقعیت 
استفاده کنند.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
این قانون به صورت صحیح اجرا نمی شــود، 
گفت: مقرر شده است معبر های خاصی زیر 
نظر مســئولین نظارتی تعبیه شود که فقط 
مرزنشــینان بتوانند از این معبرها استفاده 

کنند.
ذاکــر ادامه داد: این معبرهــا نباید مورد 
اســتفاده یک عده افراد سودجو قرار گیرد و  
زمینه ساز تضعیف تولیدات داخلی شود .ذاکر 
گفت: اگر این قانون به درستی اعمال و اجرا 
شــود کولبران می توانند توسط بازارچه های 
مرزی و معبرهایی که توسط گمرک و وزارت 
اقتصادی تعبیه می شود اقدام به واردات کالا 
کنند.نماینده ارومیه در مجلس تصریح کرد: 
کولبران می توانند از طریق این معابر اقدام به 
واردات کالا به میزان تعیین  شــده کنند و 
اگر کالایی بالاتر از میزان تعیین شــده باشد 
باید حق گمرک آن کالا را نیز پرداخت کنند.

وی بــا بیان اینکه کولبران به هیچ عنوان 
قاچاقچی نیســتند بلکه به اقتضای طبیعت 
مرزنشینی از طریق واردات کالا امرار معاش 
می کنند، گفت: کولبران قشر زحمت کشی 
هســتند که با توجه به زندگــی در مرز هم 

امنیت مرز را تامین می کنند و هم از ظرفیت 
مرزنشینی برای خرید و فروش کالا بهره می 
برنــد.وی با تاکید بر اینکه نباید اجازه دهیم 
افــرادی ســودجو اقدام به خریــد و فروش 
کارت های مرزنشینی، کولبری و عشایر کرده 
و ســود آن را به جیب بزنند و مرزنشینان و 
عشایر مجبور باشــند مالیات آن را پرداخت 
کنند، گفت: اگر طرح ساماندهی کولبران به 
درستی اجرا شود دســت این افراد سودجو 
کوتــاه می شــود. وی افــزود:  اجرای طرح 
ساماندهی کولبران و استفاده از معابر تعبیه 
شده برای واردات کالا موجب رونق مغازه ها 
و بازارچه های مرزی شــده و هــم در ایجاد 

خدمات و مشاغل جدید موثر خواهد بود.
بابا خان اسکندری فرماندار سردشت هم 
دراین باره به ایلنا گفت: در زمان ســفر مقام 
معظم رهبری به استان کردستان مرزنشینان 
درخواست ایجاد بازارچه های مرزی را داشتند 
کــه بتوانند مروادات کالایی با همســایگان 
مرزی داشته باشند که با دستور مقام معظم 
رهبــری این امر تحقق پیدا کرد.اســکندی 
افــزود: هم اکنــون در مرز کیله سردشــت 
بازارچه مرزی ایجاد شــده است که در حال 
حاضــر حدود ۲ هــزار نفر در ایــن بازارچه 
مشــغول بکار هســتند.وی با بیان اینکه در 
حال حاضر کسی در منطقه مرزی سردشت 
بــه صورت کولبــری کار نمی کنــد، گفت: 
اهالی مرزنشین سردشت کارت هایی دریافت 
کرده انــد که مــی توانند با اســتفاده از این 
کارت ها اقدام به وارد کردن میزان مشخصی 
کالا کنند. ولی بسیاری از افراد مرزنشین به 
جای وارد کــردن کالا ترجیح می دهند این 
کارت هــا را  ماهیانه حدود ۳۵0 هزار تومان 
اجاره دهند. فرماندار سردشت ادامه داد: این 
کارت ها  مخصوص مرزنشینانی است که در 
فواصل  ۳0 کیلومتری مرز زندگی می کنند.

اســکندری با تکذیب فعالیــت کولبران در 
منطقه سردشت گفت: در سردشت کولبری 
وجود ندارد و مردم به صورت مستقیم و غیر 
مســتقیم در حال بهره مند شدن از مزایای 

کارت های مرزنشینی هستند.

رویش گلسنگ ها میراث تاریخی ایران را تهدید می كند

مرگ آرام تخت  جمشید

نبود سردخانه و چوب حراج به دسترنج باغداران لرستانی

بازارچه های مرزی نقش مهمی در رونق اقتصادی مرز نشینان دارند

قانون كولبری به درستی اجرا نمی شود


